

**ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2016. № 409. Август**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2016. № 409. August**

Томский государственный университет
2016

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**,
д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.;
Т.А. Демешкина, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.;
В.И. Канов, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;
В.П. Парначев, д-р геол.-минерал. наук, проф.;
О.В. Петрин, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.;
З.Е. Сахарова, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**,
канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.;
О.Н. Чайковская, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.;
Э.Р. Шрагер, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.С. Янушкевич,
д-р филол. наук, профессор

EDITORIAL BOARD

Editor-in-Chief
Vasiliy P. Zinoviev,
Doctor of History, Professor

Deputy Editors-in-Chief
Tatiana A. Demeshkina,
Doctor of Philology, Professor
Vladimir A. Utkin,
Doctor of Law, Professor

Executive Editor
Dmitry A. Katunin,
PhD in Philology, Associate Professor

Ramil L. Akhmedshin,
Doctor of Law, Professor
Lev M. Prozumentov,
Doctor of Law, Professor
Petr P. Rumyantsev,
PhD in History, Associate Professor
Aleksandr S. Yanushkevich,
Doctor of Philology, Professor

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.
Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.
The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал входит в «Перечень рецензируемых научных изданий, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук» Высшей аттестационной комиссии при Министерстве образования и науки Российской Федерации.

МИНИСТЕРСТВО ОБРАЗОВАНИЯ И НАУКИ
РОССИЙСКОЙ ФЕДЕРАЦИИ
ВЕСТНИК
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА
ОБЩЕНАУЧНЫЙ ПЕРИОДИЧЕСКИЙ ЖУРНАЛ

№ 409 Август 2016

Свидетельства о регистрации: бумажный вариант № 018694,
электронный вариант № 018693
выданы Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.
ISSN: печатный вариант – 1561-7793;
электронный вариант – 1561-803X
от 20 апреля 1999 г. Международного центра ISSN (Париж)

СОДЕРЖАНИЕ
ФИЛОЛОГИЯ

Белоусова Е.В. Нравственное влияние Н.Н. Толстого на младшего брата (по материалам дневника и переписки Л.Н. Толстого)	5
Огудов С.А. Дискуссия о рассказе и показе в нарратологии: проблемы и перспективы	14

ИСТОРИЯ

Антонова Е.К. О методике многомерного факторного анализа, процесса включения мелкотоварного крестьянского хозяйства Западной Сибири рубежа XIX–XX вв. в рыночные отношения	20
Архангельская Л.В. Внеклассные занятия в женских гимназиях Пермской губернии (вторая половина XIX – начало XX в.)	25
Димони Т.М. Специфика демографических потерь тылового региона в Великой Отечественной войне (на материалах Вологодской области)	33
Добровольский А.В. Эсеры Томской губернии в документах и материалах сибирских органов ВЧК (1920–1921 гг.)	41
Долидович О.М. Учащиеся Барнаула в практике благотворительной работы в годы Первой мировой войны	47
Дунбинский И.А., Некрылов С.А., Фоминих С.Ф. К вопросу о дате основания Ботанического сада при Императорском Томском университете	55
Зиновьев В.П. Промышленность, промыслы, ремесла и торговля в Сибири в XVIII в. – 1820-е гг.	61
Ковалевский С.А. Традиция трупоубожения в ирменской погребально-поминальной обрядности	68
Козлова Д.С. Становление института губернского комиссара в период революции 1917 г. (на примере Томской губернии)	72
Коньков Д.С. Нужна ли идентичность истории: к критике концепции идентичности	79
Костерин С.В. Суд Чести при Союзе русских студентов-эмигрантов в Польше	85
Крылова Д.Д. Английский позднесредневековый памфлет об одержимости как исторический источник	91
Морозов Д.А. Религиозность и религия в русском революционном народничестве и терроризме в 1870–1880-х гг.	99
Муратшина К.Г. Создание Китаем Азиатского банка инфраструктурных инвестиций и позиция Японии и других партнеров США в АТР	104
Никиташина С.О. Личное дело выдающегося ученого Д.И. Мушкетова как исторический источник	110
Никитин Д.С. Британский комитет Индийского национального конгресса: цели, задачи, итоги деятельности	115
Никулин Д.О. Подготовка унтер-офицеров и ефрейторов в сибирском тылу во время Первой мировой войны	118
Расколец В.С. Состав участников Съезда по организации Института исследования Сибири в Томске	122
Соков И.А. С.Б. Ликок о формировании канадской политической культуры в XIX – первой половине XX в.	128
Соколова Т.Л. Влияние периодической печати на общественно-политическую жизнь региона: опыт исследования	135

MINISTRY OF EDUCATION AND SCIENCE
OF THE RUSSIAN FEDERATION

TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
GENERAL SCIENTIFIC PERIODICAL

№ 409 August 2016

Certificates of registration: printed version № 018694,
electronic version № 018693
Issued by the Russian Federation State Committee for Publishing
and Printing on April 14, 1999.
ISSN: printed version – 1561-7793; electronic version – 1561-803X
April 20, 1999 by International centre ISSN (Paris)

CONTENTS

PHILOLOGY

Belousova E.V. Moral influence of N.N. Tolstoy on his younger brother (based on the diary and correspondence of L.N. Tolstoy)	5
Ogudov S.E. A discussion about telling and showing in narratology: problems and perspectives	14

HISTORY

Antonova E.K. On the method of multivariate factor analysis, the inclusion of small-scale peasant economy of Western Siberia at the turn of the 20th century in market relations	20
Arkhangelskaya L.V. Extracurricular studies in women's secondary schools of Perm Province (second half of the 19th – early 20th centuries)	25
Dimoni T.M. Specifics of demographic losses in the rear region during the Great Patriotic War (on materials of Vologda Oblast)	33
Dobrovolsky A.V. Tomsk Province socialists-revolutionaries in the documents and materials of the Siberian bodies of the All-Russian Extraordinary Commission during 1920–1921	41
Dolidovich O.M. Students of Barnaul in the practice of charity work during the First World War	47
Dunbinskiy I.A., Nekrylov S.A., Fominykh S.F. On the foundation date of the Botanical Garden of the Imperial University of Tomsk	55
Zinoviev V.P. Industry, crafts and trade in Siberia in the 1700s–1820s	61
Kovalevskiy S.A. The tradition of burning corpses in Irmen funeral and memorial rites	68
Kozlova D.S. Establishment of the Provincial Commissioner Institute during the Revolution of 1917 (on the example of Tomsk Province)	72
Konkov D.S. Does history need identity: the critique of identity	79
Kosterin S.V. The Court of Honor of the Union of Russian students-émigrés in Poland	85
Krylova D.D. English early modern pamphlets about possession as historical sources	91
Morozov D.A. Religiosity and religion in the Russian revolutionary populism and terrorism in the 1870s–1880s	99
Muratshina K.G. The launch of the China-initiated Asian Infrastructure Investment Bank and the reaction of Japan and other US allies in the Asia-Pacific Region	104
Nikitashina S.O. The personal file of the outstanding scientist D.I. Mushketov as a historical source	110
Nikitin D.S. The British Committee of the Indian National Congress: objectives and results	115
Nikulin D.O. The training of non-commissioned officers in the Siberian rear during the First World War	118
Raskolets V.V. The list of delegates of the Congress on the Foundation of the Siberia Research Institute in Tomsk	122
Sokov I.A. S.B. Leacock on the history of the Canadian political culture in the 19th – first half of the 20th centuries	128
Sokolova T.L. The influence of periodicals on the public political life of the region: a case study	135

Спичак А.В. Характеристика архивных материалов по истории приходских церквей Тобольской епархии XVIII – начала XX в.	139
Суслов А.Ю. В поисках партийного единства: Второй съезд заграничных организаций партии социалистов-революционеров (Париж, 1928 г.)	145
Хахалкина Е.В. Великобритания, процессы деколонизации в Азии и План Коломбо (1945–1951 гг.)	152
Черняк Э.И., Дмитриенко Н.М. И.П. Кузнецов-Красноярский – историк и музеевед	157

ПРАВО

Демченко В.А. Понятие халатности медицинских работников при осуществлении профессиональной деятельности в уголовном праве	164
Зайцев А.О. Отдельные аспекты международно-правового стандарта обоснованности принятия судом решения о заключении лица, обвиняемого (подозреваемого) в совершении преступления, под стражу	167
Некоротих М.Е. Основания поворота к худшему в суде кассационной инстанции	171
Скоревич А.С., Фоминых И.С., Ахмедшин Р.Л. О взаимосвязи между особенностями папиллярного узора и психологическими свойствами личности	178
КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	187

Spichak A.V. Classification of documentary sources on the history of parish churches of the Tobolsk eparchy in the 18th – early 20th centuries	139
Suslov A.Yu. In search of the party unity: the Second Congress of Foreign Organizations of the Socialist Revolutionary Party (Paris, 1928)	145
Khakhalkina E.V. Great Britain, decolonization in Asia and the Colombo Plan (1945–1951)	152
Chernyak E.I., Dmitrienko N.M. , I.P. Kuznetsov-Krasnoyarskiy as a historian and museographer	157

LAW

Demchenko V.A. The concept of negligence of health workers in professional activities in criminal law	164
Zaytsev A.O. Certain aspects of the international legal standard of the validity of the court decision about the detention of the accused (suspected)	167
Nekhoroshikh M.E. Grounds for a turn for the worse in courts of cassation	171
Skorevich A.S., Fominykh I.S., Akhmedshin R.L. On the correlation between the properties of fingerprints and psychological features of a person	178
BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	187